
ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL PLE DE 14 DE MARÇ DE 2023

Identificació de la sessió:

 Caràcter: ordinari
 Data: 14 de març de 2023
 Inici: 10: 07
 Finalització: 12:23
 Lloc: Sala de Sessions de l’Ajuntament de Sóller
 Convocatòria: primera i única

Assistents (17) 
Batle – President
Carlos Simarro Vicens

Tinents de Batle
1r Tinent de Batle: Sr. Carlos Darder Rosell

2a Tinenta de Batle: Sra. Maria del Mar Castañer Lozano 
3a Tinenta de Batle: Sra. Catalina Maria Pomar Catany 4t 

Tinent de Batle: Sr. Sebastián Luís Aguiló Roig
5e Tinent de Batle: Jaume Bestard Matas

Regidors:
Miguel Nadal Vaquer 
Andrea Pomar Capó 
Llum Castañer Morenilla 
Laura Celià Gelabert 
Gabriel Suau Otero
Joan Carles Simó Artero

Elvira Assumpta Arbona Cortés 
Jaume Mateu Lladó
Maria de la Cruz Enseñat Alemany 
Maria del Mar Pérez Romero 
Catalina Maria Pizá Plaza

Secretària:
Rosa Isabel Ripoll Coll
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Ordre del dia:

1. Aprovació de les actes de les sessions anteriors.
2. Exp. núm.1462/22.- Aprovació inicial de l’Ordenança reguladora de la neteja viària i 
recollida domiciliària de residus urbans.
3. Exp. núm. 1876/23.- Aprovació extrajudicial de factures de l’exercici 2023.
4. Exp. Núm. 1696/23.- Publicació del Text Refós del Pla Especial de l’Horta i el taronger 
de Sóller (PEP-2).
5. Moció presentada pel grup municipal Socialista, per una maternitat lliurement decidida.

B) Activitat de control

C) Precs i preguntes

Constatada l’existència de quòrum legal, el Sr. Batle President obre la sessió. 

Desenvolupament de la sessió.

A) Part resolutiva.

Primer.- Aprovació de les actes de les sessions anteriors.

Es dóna compte dels esborranys d’actes  pendents d’aprovació:  ple  extraordinari  de 2 de 
desembre de 2022, ordinari de 10 de gener de 2023, extraordinari de 10 de febrer de 2023 i 
extraordinari de 24 de febrer de 2023.

S’aproven per unanimitat.

Segon.- Exp. núm.1462/22.- Aprovació inicial de l’Ordenança reguladora de la neteja 
viària i recollida domiciliària de residus urbans.

Per part  de la  secretaria  es procedeix a  la lectura  del punt segon de l’ordre del  dia que 
consisteix en l’aprovació inicial d’una ordenança.

El Batle intervé i explica que es tracta de l’ordenança de residus sòlids urbans que fa estona 
que està en marxa i diu que entre tots s’ha aconseguit arribar a un consens.

Obert el torn de debat intervé la Sra. Catalina Pizá d’Unidas Podemos. Diu que 
efectivament s’ha debatut, que no va poder assistir a la darrera comissió informativa però 
que s’ha informat de la mateixa i que s’ha afegit allò que demanaven que era bàsicament que 
la  recollida  selectiva  vagi  acompanyada  d’una  informació  a  la  ciutadania  de  com s’han 
d’anar fent les coses. Afegeix que és una ordenança que pot ser objecte de modificació el dia 
de  demà si  es  considera  que hi  ha qualque  aspecte  que es  insuficient.  Finalitza  la  seva 
intervenció anunciant el seu vot a favor.

Pren la paraula el Sr. Gabriel Suau, de Més per Sóller i diu que aquesta ordenança és una
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aspecte competencial local, és sensible, es del dia a dia de la vida ciutadana i de les rutines 
d’una ciutat, del metabolisme que tenim com a poble. Considera positiu que en aquest cas 
concret, si s’hagi fet participar a l’oposició i recorda el document que va aportar Més per 
Sóller amb divuit punts el mes de març de 2022. No obstant, retreu una mica de retràs en la  
tramitació, encara que valoren que hagi hagut un debat polític i tècnic. Diu que des del punt 
de vista de Més per Sóller no és la millor ordenança possible, des d’una visió ideal que 
s’hauria de tenir en matèria de residus en el nostre poble, si bé és una eina positiva i en la 
que han pogut participar. Per tots aquests motius, anuncien el seu vot a favor, lamentant, no 
obstant la demora en la seva aprovació.

Intervé  el  Sr.  Jaume Mateu  i  diu  que  en  aquest  punt  votaran  abstenció,  perquè  és  una 
aprovació inicial  i  no volen condicionar  unes futures  al·legacions  que podrien presentar. 
Consideren que si  bé l’ordenança  en general  compleix  el  que es  necessita  per  tenir  una 
ordenança així com toca, hi ha una manca d’ambició en quant al compliment de les 
polítiques de gestió de residus. Explica que l’ordenança en si, és bàsica i està bé, però el 
que queda coix és quin objectiu  ens posam com a poble a l’hora de fer una política de 
residus així com toca. Diu que ells consideren que s’ha d’aspirar a millorar encara molt més 
els objectius de reciclatge i de recollida, i les diferents fraccions que encara no es recullen. 
Exposa que la nova llei de residus que va aprovar el govern ja fixa uns objectius molt potents 
en quant a incrementar tant la separació, el reciclatge o com la separació de tots els residus, 
ja no només per reduir el pes del rebuig, que impacte en la factura que pagam com a 
ciutadans, sinó també perquè creuen en un política ambiental avançada i en les polítiques 
europees de tractament de residus. Per tots aquests motius diu que l’ordenança queda curta, i 
que apart de fer una ordenança tipus, el que necessitam és fer un projecte ambiciós de gestió 
de residus a Sóller i plantejar objectius seriosos de percentatge de reciclatge a fer en cada 
una de les  fraccions  o eines  de comunicació  a la  ciutadania  de com ho hem de fer  per 
aconseguir aquests objectius, així com una valoració econòmica. Per tot això, diuen que no 
votaran en contra, que es plantegen unes bases que estan bé, però que l’ordenança queda 
curta. Anuncia la seva abstenció de cara a poder fer aportacions en el període de 
al·legacions.

Pren la paraula el  Sr.  Jaume Bestard diu que li  donaran suport  i  que l’equip de govern 
continua fent feina pel poble, que les ordenances són vives i que s’han d’anar adaptant a les 
necessitats de la ciutadania. Vol posar en valor la feina de l’equip de govern vers aquest 
tema, i diu que havia ordenances que feia molt d’anys que no es revisaven. Anuncia el seu 
suport.

El Sr. Sebastià Aguiló diu que realment estan molt contents perquè al manco s’hagi 
començat a regular uns aspectes tan sensibles com és el de la recollida de residus. Entenen 
que és una ordenança inicial  i que en un futur immediat  haurà d’haver canvis, però que 
almenys tenim una fulla per poder començar a fer feina sobre un aspecte que fins ara no 
estava regulat. Anuncia el seu suport.

Pren la paraula el Sr. Darder diu que és una nova ordenança i vol posar en valor totes les 
ordenances que s’han revisat aquesta legislatura per part de l’equip de govern. Destaca la 
feina feta pel Sr. Batle com responsable de l’àrea de medi ambient. Posa en valor que s’han
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instal·lat moltes paperers de fusta amb el tres colors del reciclatge i que segueixen fent 
feina en aquesta línia.

Tanca el torn d’intervencions el Sr. Batle qui vol donar les gràcies als funcionaris de la 
casa, especialment al funcionari de medi ambient, el Sr. Borja que ha sigut el pare d’aquesta 
ordenança.  També agraeix les aportacions dels diferents portaveus. Diu que ha sigut una 
legislatura complexe en quant a recollida de residus degut a la pandèmia. Agraeix la feina 
feta per tot el col·lectiu i el personal de recollida tant de Sóller 2010 com de Sóller Recicla.  
Afegeix que degut a les dificultats que va suposar la pandèmia per a la recollida, els temes 
administratius s’han allargat en el temps i que si tant important era aquesta tema, no entén 
perquè  no  es va  fer  res a  la  legislatura anterior.  Diu  que  s’han  tengut  en  compte les 
aportacions de tots els partits i que no és la postura més correcta dir ara que faran 
aportacions en període d’al·legacions quan haurien pogut aportar en les diferents reunions 
que s’ha celebrat. Vol fer una apreciació, diu que no té res a veure la gestió de com es fa la 
recollida o com es farà en un futur amb aquesta ordenança, i que aquesta vol posar unes 
bases primàries de convivència, sobretot perquè hi ha un període d’impàs entre el model 
que tenim ara i el que s’ha de fer per l’Agenda 2030, que haurà uns canvis normatius que 
suposaran que aquesta ordenança s’hagi de modificar per adaptar-la. Diu que també s’ha de 
preveure com s’ha d’organitzar el model de futur de recollida de fems i de reciclatge una 
vegada que finalitza al mes de setembre la concessió amb Sóller Recicla, i que el proper 
equip de govern haurà de decidir si es fa una recollida de gestió municipal o si ha de sortir en 
concurs i que entre tots, això s’hauria de consensuar. Manifesta que l’objectiu és residu zero, 
i que queda molt camí a recórrer i un esforç entre la part política, administrativa i la  part 
social, de manera que els residents participin amb la col·locació de cada cosa en el seu lloc. 
Finalitza la seva intervenció agraint tota la feia feta tant pels funcionaris com per part dels 
encarregats de la recollida tant de Sóller 2010 com de Sóller Recicla.

Passats a votació, la Corporació, amb 14 vots a favor (PP, Unidas Podemos, Més per Sóller, 
El Pi - Proposta per les Illes i Sebastià Aguiló) cap vot en contra i 3 abstencions (Psoe).

Primer.- Aprovar inicialment l'ordenança reguladora de la neteja viària i recollida de 
residus urbans, d'acord amb el text que figura en l'expedient.

Segon.- Procedir al tràmit d'informació pública i audiència als interessats per un termini de 
30 dies per a la presentació de reclamacions, mitjançant la publicació d'un extracte de la 
mateixa al Butlletí Oficial de les Illes Balears i al plafó d'anuncis de la Seu electrònica de 
l'Ajuntament.

Tercer.- Finalitzat el període d'exposició pública i en el cas de que no hi hagi reclamacions, 
s'entendrà definitivament aprovat l'acord inicial.

Quart.- Una vegada aprovada definitivament, es procedirà a la publicació íntegra del text 
de l'Ordenança en el BOIB, requisit necessari per a la seva entrada en vigor.
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Tercer.- Exp. núm. 1876/23. Aprovació extrajudicial de factures de l’exercici 2023.

Pren la paraula la regidora d’hisenda i que la línia de l'equip de govern és duu l’extrajudicial 
a plenari el més al dia possible, per tal que els proveïdors puguin cobrar quan abans millor. 
Entén la Sra. Pomar que han fet la feina i que han de cobrar. Finalitza la seva intervenció 
agraint la feina feta pels serveis econòmics encapçalats per la interventora, la Sra. Margalida 
Morell.

Pren  la  paraula  la  Sra.  Catalina  Pizá  i  diu  que  ja  es  va  parlar  a  la  comissió  sobre  la 
recurrència de l’extrajudicial per tirar el dia a dia de les arques públiques i fer efectius els 
pagaments. Li vol recordar a la Sra. Pomar que no s’hauria d’anar tirant tant d’extrajudicial i 
que al final és una causa efecte de no tenir  un pressupost aprovat i anar amb prorrogat.  
Considera no obstant, que és de justícia que les persones que han fet una feina la cobrin. 
Vol recordar  que el  dia de la comissió informativa  va demanar  per la  justificació  d’una 
subscripció  a  Ok  Diario,  i  tornar  a  demanar  per  això  perquè  que  vol  sabre  quin  tipus 
d’informació  publicam  a  aquest  tipus  de  «panfletos».  Segons  la  Sra.  Pizá  la  seva  línia 
editorial és surt de tota norma i tira més a dins les cloaques mediàtiques que una altra cosa i 
que a part, sucosament se’l subvenciona per fer aquest tipus de política antidemocràtica.

El Sr. Batle demana educació cap un mitjà de comunicació tan lloable com altres. Considera 
molt sectari acceptar una opinió d’una banda i no acceptar de l’altra, i diu que els demòcrates 
han de ser capaços d’escoltar a un diari o un altre, sense dejectar a ningú, i que que és una 
pena al final de la legislatura al plenari s’entri a desqualificar a qualcú que no està present.

La Sra.  Laura Celià  diu que en comissió informativa ja  varen votar  en contra  d’aquesta 
proposta i que ja ho han explicat vàries vegades. Segons la Sra. Celià, la Sra. Pomar ho 
exposa d’una manera que dóna una imatge de que l’equip de govern vol duu els pagaments 
al dia. Segons la portaveu de Més per Sóller, la manera per a que els proveïdors cobrin quan 
toca,  es fer una feina planificada de veres i no improvisar,  que és el  que estan fent ara,  
gastant sense cap tipus d’ordre ni concert, a poc mesos de les eleccions, i que hi ha factures 
que entren ara sense cap tipus  de criteri,  que obeeixen a un fi  electoralista.  Diu que no 
venguin a cada plenari amb que l’extrajudicial és un bon exemple de bona gestió, perquè 
precisament, és un exemple de mala gestió perquè suposa que no s’està seguint el 
procediment administratiu, quan hi ha actuacions perfectament previsibles, només perquè 
no hi ha voluntat política. Exposa que no contribuiran a que l’Ajuntament funcioni d’aquesta 
manera i que no li donaran suport.

El Sr. Jaume Mateu diu que al darrer plenari varen donar suport al punt de l’extrajudicial 
perquè es suposava que era un situació puntual i que els hi preocupa que a cada ple es dugui 
aquest punt. Considera que hi ha despeses que s’haurien pogut planificar millor i demana 
que aquesta pràctica es vagi llevant. Anuncia que aquesta vegada s’abstendran per donar un 
toc d’atenció i considera que moltes despeses s’haurien pogut resoldre amb un expedient així 
com toca.
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Pren la paraula el Sr. Bestard i diu que li donaran suport perquè creuen que és una 
tramitació, que es duu a terme amb les formes així com toca, i que és una manera de poder 
anar pagant les factures en el menor temps possible.

El Sr. Aguiló, regidor no adscrit, entén que és molt més senzill, que ara l’extrajudicial en 
lloc de fer ho en únic moment a l’any s’està separant, per tal que els proveïdors puguin anar 
cobrant. Li diu a la Sra. Catalina Pizá que el desconeixement és molt atrevit, i li vol explicar 
que  el  tema de l’extrajudicial  a  vegades  és  degut  a  cert  temes  com per  exemple  el  cas 
d’empreses que no poden facturar, perquè són comunitats de bens o per altres temes aliens a 
la part política. D’altra banda, vol contestar a la Sra. Pizá que va demanar sobre la 
campanya  publicitada  damunt  la  revista  Mallorca  Guia  Turística.  El  Sr.  Aguiló  diu  que 
aquest expedient ha entrat per extrajudicial però per un motius molt concrets. El Sr. Aguiló li 
ensenya la revista i diu que l’Ajuntament duu participant en la mateixa des del 2011, i que 
aquest  any  hem tengut  la  sort  que  han  tret  el  nostre  municipi  a  la  portada.  Explica  la 
cronologia de l’expedient, i diu que la factura es va registrar mentre s’estava tramitant el 
procediment de contractació, que els serveis tècnics com que moltes vegades van saturats, 
informen després que hagi entrat la factura. Vol que quedi clar que aquí no es fa res estrany i 
que  s’està  continuant  fent  feina  amb  projectes  de  promoció  de  Sóller,  que  són  molt 
importants i que si qualque dia pot continuar al front d’aquesta regidoria ho continuarà fent, 
perquè Sóller s’ho mereix.

El Sr. Carlos Darder vol destacar la feina feta per la regidoria d’hisenda i de tot l’equip de 
feina que l’envolta, i posa com exemple el pagament mig a proveïdors que aquesta 
legislatura està fixant en 14 dies. D’altra banda, vol recordar que a l’anterior legislatura es 
varen  duu a  plenari  extrajudicials  i  que  quan  varen  entrar,  es  varen  trobar  amb moltes 
factures que no tenien contracte que varen tenir que assumir. Diu que li estranya que partits 
polítics que abans governaven ara donin lliçons d’extrajudicials, quan varen deixar factures 
sense pagar.

Demana el torn de paraula la Sra. Andrea Pomar per tal de poder respondre a les darreres 
intervencions dels partits de l’oposició. Segons la regidora d’hisenda, es veu clarament que 
hi ha dues maneres  de fer política i  que només un pagament  d’extrajudicial  vol dir  que 
aquesta  gent  no ha viscut mai  l’empresa a  la seva família,  perquè tenir  factures damunt 
l’esquena durant un any, quan l’Ajuntament té diners al banc, no és el que toca. Segons la 
regidora s’està utilitzant un mecanisme legal per pagar i per tal de duu els pagaments al dia. 
D’altra banda, diu que li resulta curiós que la Sra. Pizá es focalitzi en un mitjà concret de 
comunicació quan en aquest mateix expedient d’extrajudicial que es duu a plenari hi ha una 
factura del setmanari Sóller. Segons la Sra. Pomar les coses s’estan fent ben fetes. D’altra 
banda, pel que fa a la darrera intervenció de la Sra. Pizá que ha dit que l’extrajudicial és 
degut a que no tenim pressupost aprovat, li contesta la Sra. Pomar que no té res a veure una 
cosa amb l’altra, la qual cosa demostra que la Sra. Pizá té un desconeixement total de l’àrea 
econòmica,  i  diu  que  el  mecanisme de  l’extrajudicial  és  un mecanisme totalment  lícit  i 
necessari, i que la sort que tenim es que varen aprovar un pressupost amb molt de marge de 
maniobra que permet fer front al pagament de l'extrajudicial.

Intervé la Sra. Pizá i li diu a la Sra. Pomar que no vengui a confondre a la gent, que no ha 
governat però que li queda poc, i que no compari els setmanaris locals amb mitjans que no
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tenen res a veure amb el nostre municipi. Li diu a la Sra. Pomar que sap que no té raó i que 
sap que hi ha mitjans per fer els expedients així com toca. D’altra banda, li diu al Sr. Aguiló 
que ja li va donar les explicacions en el seu moment i que ella les va donar per bones, si bé 
que com estam en campanya pre electoral tothom cerca el seu moment de lluïment. Diu que 
no estan en contra del turisme sinó que volen un turisme de qualitat,  sense excessos que 
deixi espais a la ciutadania, sense saturació ni perill pels vehicles.

Pren la paraula el Sr. Jaume Mateu i vol concretar que les extrajudicials es duen perquè hi ha 
hagut un problema administratiu i que això és evident que pot passar i per aquest motiu li 
han  donat  suport  en  una  altre  plenari,  però  que  no  pot  ser  una  via  reiterativa  i  una 
sistemàtica,  perquè és un mecanisme especial  per quan no queda més remei.  Diu que és 
veritat que pressupost i extrajudicial no tenen res a veure, però que també és cert que 
l’equip de govern que sempre defensen la seva gestió, només han aprovat dos pressuposts, 
quan  ells  en  varen  aprovar  cinc.  Segons  el  Sr.  Mateu  tenir  aprovat  el  pressupost  dóna 
tranquil·litat perquè cada regidoria sap el que pot gastar i el que no, també dóna tranquil·litat 
als  proveïdors tenir  un contracte  i  un expedient  que no tenir-lo.  Demana que entre  tots, 
s’acabi amb aquesta pràctica.

El Sr. Aguiló li diu a la Sra. Pizá que se’n va content perquè a la fi ha entès el tema del  
turisme i perquè anam a Fitur, per canviar el model de turisme, cap un model de 
sostenibilitat, d’economia circular i d’un turisme que coneix el seu destí i el respecta.

La Sra. Pizá diu que està contenta que el Sr. Aguiló se’n vagi content i torna repetir que no 
està  en contra  del turisme i  que  en el  seu  moment va criticar no  la representació de 
l’Ajuntament de Sóller a Fitur, que la considera correcta, el que va dir que era excessiu va 
ser assumir les despeses de tres membres de l’equip de govern.

El Batle vol fer una aportació final i diu que el sistema és el que hi ha, que el pressupost es 
denomina així  perquè  és  el  que  un pressuposa que farà  i  que dins  del  pressupost  hi  ha 
modificacions  que es  poden fer.  Diu que estam parlant  d’un expedient  de 15.000 euros 
damunt un  pressupost  de 17  milions d’euros,  i que  el missatge  que ha  donat part  de 
l’oposició és desafortunat, i que si l’administració ha fet qualque errada, igualment ha de 
pagar al proveïdor. Diu que pagar a 14 dies és un èxit absolut.

Passats a votació, la Corporació, amb 9 vots a favor (PP, PI, Sebastià Aguiló) 4 vots en 
contra (Més per Sóller) i 4 abstencions (PSOE, Unidas Podemos), ACORDA:

1.- Aprovar totes i cada una de les factures relacionades en el  present expedient,  per un 
import global de 15.205,99 euros.

2.- Aplicar les esmentades factures i despeses a les aplicacions pressupostaries del vigent 
Pressupost de 2023, d'acord amb l'aplicació pressupostària suggerida en la relació de 
factures.

En aquest moment, es fa un petit recés a la sessió plenari per l’assistència a la sessió plenària 
d’uns alumnes de l’escola dels Sagrats Cors per explicar una campanya que duen a terme per 
tal d’incentivar la donació de sang.
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4. Exp. Núm. 1696/23.- Publicació del Text Refós del Pla Especial de l’Horta i el 
taronger de Sóller (PEP-2).

Pren la paraula el Sr. Bestard, regidor delegat de l’àrea d’urbanisme i explica que ens hem 
trobat amb una anomalia de quan es va aprovar el pla d’horts i tarongers, que el Consell ens 
va demanar que l’Ajuntament redactàs un text refós i que es publicàs al BOIB, i que al seu 
dia es va fer però que no es va publicar i que ara per poder duu a terme la modificació 
puntual d’aquest pla, en primer lloc, el Consell demana que es publiqui el text al BOIB, 
com a passa prèvia.

La Sra. Pizá diu que tant de bo aquesta passa que donam ara serveixi per poder posar fil a 
l’agulla que a Sóller, a la zona d’horts i tarongers es pugui a la fi gaudir del dret a instal·lar  
plaques. Diu que donaran suport a la proposta i espera que es faci feina per poder solucionar 
l’altra problema que tenim.

Pren la paraula la Sra. Celià de Més per Sóller i diu que durant quatre anys han estat parlant 
de posar plaques solars a Sóller i que acabarà la legislatura i al final no hem aconseguit 
desbloquejar aquest tema, que la ciutadania es cansa de veure les traves que hi ha darrera, i  
que el que volen es poder posar les plaques i demanar les subvencions. Segons la Sra. Celià 
no estam donant resposta en aquesta demanada, i que cal ser operatius, que ja varen anunciar 
que donarien suport a qualsevol mesura que servís per desbloquejar això, i que tal i com va 
anunciar  el  regidor  d’urbanisme,  la  majoria  de  cases  d’horts  i  tarongers  no  tenen prou 
superfície per poder instal·lar les plaques.  Considera que s’hagin de tallar  tarongers per 
poder instal·lar plaques solars no és de rebut, i que aposten per posar-les damunt la teulada.

Intervé el Sr. Mateu i diu que és un tramit necessari i que espera que es faci ràpidament 
aquesta publicació.

El Sr. Aguiló diu que és un tràmit que es tenia que fer des de fa estona i que donaran suport  
a la proposta. Afegeix que el pla d’horts i tarongers el que ha de tractar és de protegir els 
tarongers i que no té sentit posar plaques a costa d’arrabassar arbres.

El Sr. Darder diu que tal i com ha dit la Sra. Pizá, el 60% dels habitatges de Sóller estan a 
horts i tarongers i que molts d’aquests habitatges no tenen terreny per poder instal·lar les 
plaques. Diu que el Consell ha embullat la troca i que haurien pogut fer que això fos molt 
més àgil.

Pren  la  paraula  el  Sr.  Bestard  i  en  relació  amb la  intervenció  sobre  que  ells  no  donen 
solucions, diu que no és cert, que s’ha involucrat amb aquest tema, reunint-se amb tots i cada 
un dels departaments del consell i que ara mateix, la sortida la dóna el consell i és aquí on hi 
ha el gran problema, perquè a dia d’avui no els hi pareix bé les propostes que feim. Opina 
que les portes no s’obrin, malgrat a Sóller ens posam d’acord entre els diferents grups 
però després el consell no dóna solució, i que en breu tendrem un nou informe del consell 
que es farà arribar a la comissió informativa. Al seu parer, cal cercar una solució via Europa 
o Madrid o via decret llei a nivell autonòmic. Li diu a la Sra. Celià que és el primer que està 
decebut i que a diferència d’altres municipis, a Sóller ens posen més entrebancs.
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Pren la paraula la Sra. Celià diu que quan es referia a l’administració es referia a totes i a tots 
els colors, que el ciutadà el que vol són solucions i que aquí hem fallat. D’altra banda, diu 
que ells han donat suport sempre que ha fet falta i que aniran allà on faci falta per a què això 
es desbloquegi i es puguin posar les plaques a Sóller.

Intervé el Sr. Jaume Bestard i en relació amb la intervenció del Sr. Mateu que ha dit que el 
Consell ens dona suport, li demana que ha fet el Consell per treure les normes reguladores, 
que tenia sis mesos des de l’aprovació del decret llei i que encara no ha fet res.

El Sr. Mateu respon que es poden instal·lar plaques.

Continua el Sr. Bestard dient que el Consell no fa res i que hauria de ser la normativa igual 
per tots els municipis en sòl rústic.

El Sr. Batle li dona la raó al Sr. Bestard i diu no entendre els impediments que es posen per  
part del Consell, que aquest va aprovar un decret llei, una norma supramunicipal per poder 
fer-ho a urbà i que a rústic és pot fer preferentment damunt teulada, no entén com no es pot 
entendre  que per a  horts  i  tarongers,  que és  un semi rústic,  també es pugui  fer  damunt 
teulada.  Li dona l’enhorabona al Sr. Mateu, per la seva inserció a les llistes del Consell.  
Segons el  Sr.  Batle  entén  quendefensi  a  la  seva presidenta  però diu que també  s’ha de 
defensar a l’Ajuntament de Sóller. D’altra banda, diu que el Sr. Bestard lluita per 
aconseguir-ho i que per ara només hi ha reunions infèrtils i que posen moltes traves. Demana 
als que governen al Consell que demanin que ens facilitin les coses i que estaria bé fer un 
discurs comú pel bé del municipi.

El Sr. Mateu demana torn de paraula i diu que no és exacte que el Consell ha denegat res. 
Agraeix les felicitacions del Batle. Explica que s’ha detectat una anomalia, i que primer s’ha 
d’arreglar  això,  que  el  que  hem  de  fer  es  resoldre  el  problema  administratiu  i  seguir 
endavant. Recorda que el propi pla diu que no es poden posar plaques en coberta i que el 
discurs polític queda molt bé, però el que s’ha de fer és fer feina sobre aquest tema.

El Sr. Batle diu que no intenta fer un debat que només dóna la seva opinió i que via decret  
s’ha  solucionat  el  problema,  i  que  s’hauria  pogut  fer  el  mateix  amb  horts  i  tarongers. 
Demana perquè el Consell de Mallorca a Sóller ens posa tantes pegues. El Sr. Batle diu que 
amb educació varen signar tres milions  d’euros i  que la inversió a Sóller  ha sigut zero. 
Segons el Batle no hi ha hagut cap interès a ajudar a Sóller, ni en tema d’educació, ni en el 
tema de la depuradora, ni en la neteja de torrents i que Sóller no es mereix aquest Consell 
de Mallorca.

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA:

Primer. Donar conformitat  a la documentació tècnica,  tant gràfica com escrita, elaborada 
pels  serveis  tècnics  municipals,  per  tal  de  complimentar  les  prescripcions  establertes  en 
l'acord  d'aprovació  definitiva  del  Pla  especial  de  protecció  i  sanejament  de  l'Horta  i  el 
Taronger PEP-2 d'aquest municipi, adoptat per la Comissió Insular d'Ordenació del Territori, 
Urbanisme i Patrimoni Històric del Consell Insular de Mallorca, en sessió de data

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 3

KH
SC

W
XP

G
K4

E6
C

N
4T

7T
2X

R
YG

L 
Ve

rif
ic

ac
ió

: h
ttp

s:
//s

ol
le

r.s
ed

el
ec

tro
ni

ca
.e

s/
 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 9

 d
e 

14
 



28 de gener de 2011, així com al text normatiu refós a què es refereix la prescripció número 
53 de l'acord esmentat i que s'incorpora com a annex.

Segon. Publicar aquests acords en el Butlletí Oficial de les Illes Balears, amb inclusió del 
text íntegre de la normativa refosa del pla especial,  així  com notificar-los a la Comissió 
Insular d'Ordenació del Territori i Urbanisme del Consell Insular de Mallorca, als efectes 
oportuns, amb la tramesa simultània d'un exemplar de tota la documentació, amb la 
corresponent diligència de conformitat, d'acord amb el que disposa l'article 54.2, in fine, de 
la Llei  12/2017, de 29 de desembre, d'urbanisme de les Illes Balears, així com a l'Arxiu 
d'Urbanisme de les Illes Balears.

Cinquè.- Moció presentada pel grup municipal Socialista, per una maternitat 
lliurement decidida.

Pren  la  paraula  el  Sr.  Jaume  Mateu  qui  diu  que  han  volgut  fer  una  moció  per  seguir 
reivindicant el drets de les dones i la igualtat que ha de ser una política transversal a totes 
les institucions i que en aquest cas, sigui concretada en la maternitat lliurament decidida. En 
aquesta línia, el Sr. Mateu diu que al seu partit fa molt d’anys que han reivindicat aquestes 
polítiques i que han impulsat moltes iniciatives en aquest sentit que han suposat un avanç en 
aquest pais per als drets de les dones, i que ho han aplicat a totes les institucions on han 
governat, inclòs l’Ajuntament de Sóller. Afegeix que entenen que la maternitat lliurament 
decidida és un dret que s’ha de defensar sempre i que per desgràcia encara a molts d’àmbits  
es posen en qüestió aquests drets adquirits. Afegeix que la millor política davant la qüestió 
de la materinitat és l’educació sexual corresponsable, i que com ajuntament, és una de les 
tasques que podem posar en marxa a nivell de Sóller. Considera que s’ha de seguir apostant 
per a què el  compromís d’aquest ajuntament  amb els drets  reproductius  i sexuals de les 
dones sigui el que toca, i que no es posin impediments o actuacions que pretenguin influir 
damunt la decisió de les dones en aquest aspecte. Diu que el tercer punt és el de fomentar 
l’educació sexual corresponsable.

Pren la paraula la Sra. Catalina Pizá i agraiex al Sr. Mateu la seva exposició, si bé li diu al 
Sr. Mateu que hauria d’haver delegat la defensa d’aquesta moció en les seves companyes.

Per part del grup municipal socialista es respon que no han volgut.

La Sra. Pizá diu que estan d’acord amb aquest escrit que presenten i que allà on hi hagi la 
defensa de la dona i la lliure decisió de ser o no mare, els hi trobaran. Explica que aquesta 
feina l’han feta conjuntament des de l’Estat amb el govern de coalició, per no fer passes 
enrera davant aquesta situació tan perillosa de forces reaccionàries, com a Castella Lleó que 
estan intentant de totes les maneres que la dona no sigui la “dueña” del seu cos. Segons la 
Sra. Pizá és un dret adquirit de totes les dones, i considera un “logro” que han aconseguit 
que les dones de 16 anys puguin interrompre el seu embaràs sense el consentiment dels seus 
pares, perquè en aquesta edat, considera que ja se és una dona plena per decidir damunt la 
seva vida.  Per tot  l’exposat,  espera que es segueixin donant  passes junts endavant  en la 
defensa de la dona, la seva llibertat i la seva maternitat.

Pren la paraula la Sra. Celià i diu que també li hauria agradat escoltar la defensa de la 
moció per part de les companyes del Psoe, perquè el feminisme no només es predica, també 
es practica. Diu que evidentment, el fenimisme és defensar entre d’altres coses, els drets de
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les  dones,  també els  drets  sexuals  i  reproductius;  i  que si  una dona és als  16 anys està 
capacitada per fer feina també ho està també per decidir damunt el seu propi cos, i d’aquí, 
la importància de l’educació sexual i reproductiva per a que aquestes al·lotes siguin 
plenament conscients dels riscos de les seves decisions i tenguin un vida sexual i 
reproductiva segura i saludable. Segons la portaveu de Més per Sóller, davant el masclisme 
que avança a passes agigantades a determinats territoris, com a partit feminista, demanen 
unitat d’acció i diu que evidentment donaran suport en aquesta moció.

El  Sr.  Jaume Bestard  diu  que  és  una  passa  endavant  tot  el  que  s’està  conseguint,  però 
manifesta  no compartir  les formes de com s’està duent endavant.  Considera que s’ha de 
regular bé i que no es pot deixar “al libre albedrío”. Diu que el mateix pel que fa a l’educació 
sexual i que no enten donar-la a certes edats. Pel que ha assenyalat anuncia que no donaran 
suport a la moció.

El Sr. Aguiló diu que estan d’acord amb molts dels aspectes de la moció, que els hi agrada el 
títol, una maternitat lliurament decidida, si bè pel que fa als punts d’acord, manifesta que els 
hi pareix bé el primer punt de la moció, perquè les coaccions no són bones i pel que fa al 
segon punt, diu que també hi estan d’acord. No obstant, el tercer punt que inclou “promoure 
l’aplicació efectiva de la llei”, diu que suposa promoure una llei que diu que les nines de 16 
anys podran fer un abortament lliure sense el consentiment dels seus pares. Segons el Sr. 
Aguiló això és una errada de la pròpia llei. Exposa que poden entendre que en certs casos 
una nina de 16 anys pot tenir problemes familiars i que en aquest cas, que no pot tenir un 
suport de casa seva, l’Estat hauria d’articular un mecanisme per a que aquesta nina pugui 
tenir portes per tocar per tal que l’ajudin. No obstant, diu que per sort les families solen ser 
estructurades i que si com a societat hem decidit que fins als 18 anys el pares hem 
d’autoritzar  per  fer  la  majoria  de  coses,  aquest  tema  hauria  de  ser  un  exercici  més  de 
confiança entre la nina i els pares que és el normal en els nuclis familiars. D’altra banda diu 
que li sorpren que una nina de 16 anys pugui decidir una intervenció d’aquesta gravetat i que 
un adult per demanar un ibuprofeno hagi de menester una recepta. El Sr. Aguiló proposa 
eliminar la part relativa a “promovent-se l’aplicació efectiva de la llei”, i que en aquest cas 
donarien suport a la moció.

El Sr. Carlos Darder diu que és una llàstima que les regidores del partit socialista no vulguin 
fer aquesta aportació tan important, i que ell si que cedeix la seva paraula a la regidora de 
serveis socials.

Pren la paraula la Sra.  Llum Castañer,  diu que els tres punts finals,  que són els punts a 
acordar li queden quasi clars i que com a dona esta d’acord en poder decidir sobre la seva 
vida i damunt el seu cos i que el mateix vol per les seves filles. Demana que consti en acta.  
Si bé diu tenir dues preguntes, i vol sabre a quina edat està previst donar informació sexual  
corresponsable als nostres fills i, en segon lloc manifesta que el tema de dona o nina d’una 
menor de setze anys, li crea dubtes. Considera que una menor de 16 anys pot decidir si vol 
o  no  seguir  amb un embaràs  i  que  els  pares  no la  poden obligar,  però demana si  això 
significa que no s’ha d’informar als pares d’una cosa tan important de la vida de la seva filla.

Intervé el Sr. Mateu agraeix les intervencions i pel que fa a la qüestió dels 16 anys, que és 
sobre el que s’ha focalitzat tot el debat, diu que per ells és important, però que la moció al 
final del que parla és de la salut de les dones i que no es pot posar en risc pel fet que a una
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família desestructurada pugui haver pares que no deixen a la seva filla abortar, i que això és 
una problemàtica que si s’ha posat a una llei és per qualque cosa. Segons el Sr. Mateu el 
tema dels 16 anys no és la clau de tot el que hi ha a la moció, i diu que pareix que cerquen 
una excusa per no votar  a  favor.  Aclareix que no estam parlant  d’això,  sinó d’educació 
sexual,  que és la principal eina per tenir una sexualitat responsable i  segura.  En aquest 
sentit, diu que els grups que estan a l’esquerra han defensat l’educació sexual per tal que cap 
dona s’hagi de veure amb el trauma de decidir si tira endavant amb un embaràs o no. Segons 
el Sr. Mateu s’ha de fer l’educació sexual en totes les etapes, evidentment a cada nivell, i 
sobre el tema dels 16 anys, diu que ells han defensat que consideren que a partir dels 16 anys 
una dona no ha d’estar obligada a demanar permís als seus pares per poder abortar.

Intervé la Sra. Llum i diu que ha dit que una dona als 16 anys ha de poder decidir, si bé que 
ella com a mare de dues filles li preocupa que si el dia de demà una de les seves filles decidís 
interrompre un embaràs, i demana si ella tendrà dret com a mare, a coneixer aquest fet, per 
poder donar-li suport.

El Sr. Jaume Mateu li diu que no ho sap, que la moció no s’ha fet per defensar els drets dels 
pares i que la llei diu el que diu.

La Sra.  Llum Castañer  diu que  hi  ha molts  de tipus  de families,  tan  estructurades  com 
desestructurades i que aquestes darreres són les que més s’han de protegir, i que el tema dels 
16 anys ho ha tret a debat perquè està explicitament previst al preàmbul. Opina   que una 
cosa és no poder obligar a una filla a tenir un infant i, una altra, no tenir dret a saber-ho. Diu 
que no necessita cercar cap excusa per poder votar a favor o en contra. Demana perquè els 
pares no han de tenir dret a sabre un tema tan important en la vida de la seva filla, i  demana 
com la poden ajudar a nivell efectiu o emocional, o com es podrà vetllar per la seva salut 
com a mare. Conclou que no pot votar a favor d’aquest punt si els pares no tenen dret com a 
mínim, a ser informats.

Pren la paraula la Sra. Maria del Mar Pérez i li diu a la Sra. Llum Castañer que la llei no diu  
que no tenguis dret a sabre-ho com a mare, que cadascu a la seva casa ha d’haver treballat  
una confiança, i que ella per exemple com a mare treballarà amb la seva filla que si li passàs 
li ho explicàs.

Torna a interventir la Sra. Llum Castañer i diu que no vol ser repetitivia i que no cerca una 
excusa per votar a favor o en contra.

El Sr. Mateu diu que no es qüestiona el posicionament personal de ningú, i que el que fan 
és debatre una moció, que cada partit s’ha posicionat en relació amb la mateixa i que hi ha 
partits com el partit popular que han posat un recurs al Tribunal Constitucional contra una 
llei que permet l’abortament. Respecte a la proposta del Sr. Aguiló diu que no té perquè 
renunciar a una llei que el seu partit ha defensat i els tribunals han avalat. Manifesta que 
volen anar avançant en aquests drets.

Demana la paraula el Sr. Aguiló diu que entenen que no volen llevar el punt perquè són 
mocions que venen de Madrid, que la moció va de donar suport a una cosa que ja existeix. 
Diu que es reserva el seu dret de vot.

Pren la paraula la Sra. Pizá diu que la companya Mar Pérex ho ha explicat molt bé i que la  
llei s’ha fet precisament per aquestes famílies desestructurades o infants que no tenen tutors
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legals, i que si les coses no les marques per llei no pots obligar a fer-ho. Afegeix que pots 
pertanyer a una família que es contrària a l’abort i que al mateix temps com a infant no et 
respecta ni t’estima i que si pel motiu que sigui, t’has quedat embarassada, tens el dret de 
poder interrompre l’embaràs. Demana que passaria en els casos en el que una dóna hagués 
de comptar amb el consentiment i pertany a una família reaccionària i ultradretana que no la 
deixàs abortar. Segons la Sra. Pizá al final es tracta de defensar la llibertat de cada dona per 
decidir sobre el seu cos i que una nina de 16 anys és una dona, que si hi ha una bona relació 
amb els teus infants totes aquestes coses te la comuniquen i que la llei està feta per les dones 
que tenen una mala relació estructural amb les seves famílies.

Tanca el torn d’intervencions el Batle President i li diu a la Sra. Pizá que no sap del que 
parla, que la llei és per un àmbit general i no per un cas extrem, i que per això estan altres  
maneres de fer-ho. Segons el Sr. Simarro la llei permet que una menor pugui abortar sense el 
consentiment  del  seus  pares,  i  que els  pares  no són enemics  del  seu fills,  amb caràcter  
general, dins la societat normal o educada.

En aquest moment s’absenta de la sessió la Sra. Pizá.

Segueix la seva intervenció el Sr. Simarro i diu que la interrumpció voluntària de l’embaràs 
es pot fer, el que s’està discutint, es que es pugui fer sense almemys el consentiment dels 
seus pares. Segons el Sr. Batle és una moció reivindicativa que a Sóller no hi va, perquè 
haurem de fer el que marca la llei. Explica que és del mateix parer que el Sr. Aguiló, en el  
sentit que estan a favor dels dos primers punts, que el preàmbul s’hauria de llevar i que amb 
el punt del tema de la llei podria arribar estar d’acord pel fet que la llei  al final s’ha de 
complir, li agradi o no. D’altra banda, diu que el més raonable seria afegir un quart punt 
que digui que a la gent que no vulgui interrompre, també se l’ajudarà.

El Sr. Mateu diu que no ho entenen.

El Sr. Batle diu que cada regidor té llibertat de vot per decidir.

El Sr. Jaume Mateu diu que el preàmbul és retòrica i diu que no renunciarà a cap punt del  
preàmbul, i que el punt que ha plantejat el Sr. Batle diu no te rés a veure amb la seva moció.

Passats  a  votació,  la  Corporació,  amb  8  vots  a  favor  (Psoe,  Més  per  Sóller  i  Sebastià 
Aguiló), cap vot en contra i 8 abstencions (PP i Pi-Proposta per les Illes).

Comunicacions oficials

Es dóna compte de les Juntes de Govern i les Resolucions de batlia des de la darrera sessió  
ordinària:

- Decrets del 11 de 2023 al Decret 415 de 2023.
- Juntes de Govern ordinàries d’11, 18, 25 de gener; 1, 8, 15 i 22 de febrer i 2,8 de març de
de 2023.
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Precs i preguntes

El Batle demana si hi ha qualque prec o pregunta i demana la paraula la Sra. Laura Celià que 
li fa entrega al Sr. Batle d’un sobre que conté el pla municipal de drogues que es va aprovar 
per unanimitat al ple del 2017, i diu que estaria bé que se’l mirassin abans d’organitzar 
segons quin tipus d’activitats per part del propi ajuntament.

El Sr. Jaume Mateu diu que hi ha hagut un canvi dins les bases del concurs del cartell de la 
Fira i del Firó i que pareix que només s’acceptaven propostes a mà, demana si això és així,  
perquè havia artistes que ho volien fer amb tècniques digitals.

La Sra. Mar Castañer diu que els diferents anys ha hagut més participació dels dibuixos a 
mà, i que el propi jurat li va fer la proposta de que es presentassin aquest tipus de disseny i 
que ella la va acceptar. Si bé explica que al disseny de la camiseta si que es poden presentar  
dissenys fets a ordinador.

Pren  la  paraula  el  Sr.  Batle  diu  que  al  diari  va  veure  que  al  Consell  de  Mallorca,  el 
departament de carreteres del Sr. Sevillano, faria un pàrquing de 70 places a Sóller amb 
consens.  Demana  si  només  podran  aparcar  els  que  tenguin  targeta  intermodal.  Li  crida 
l’atenció que ara faran setanta pàrquings a un lloc ell com a Batle, en cara no sap quin serà.  
Demana al Sr. Mateu si li pot contar.

El Sr. Mateu diu que el  que sap és que es farà com a un pla territorial,  que s’aprovarà 
inicialment i que com a poble podrem fer al·legacions, diu que no té detall del pla.

El Batle diu que li preocupa que no s’hagi intentat demanar a Sóller i que el més normal  
seria fer-ho de manera consensuada i tenir potestat,  com a representants del municipi de 
Sóller, de poder opinar.

Quan són les 12:23 hores, s’aixeca la sessió per part del Sr. Batle President, de la qual com 
a secretària estenc aquesta acta.

Vist i plau La secretària
El Batle President

Carlos Simarro Rosa Ripoll Coll

Que es doni compliment al que s’ha acordat. 
Sóller,

El Batle Davant meu
la secretària

S’ha donat compte al Ple, a la sessió ordinària de dia 9 de maig de 2023 i s’aprova per 
unanimitat.

La secretària
DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT
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